
Kanalizacija tudi v Tomačevem
Črne hiše bo treba legalizirati

Krajevna skupnost Tomačevo
je po svoji raznoliki strukturi
prebivalstva in po težavah goto-
vo najbolj pestra za Bežigra-
dom. Zato je tudi pogovor s Ja-
nazom Mosttkom, predsedni-
kom krajevne konference soci-
alistične zveze, in Ivanom Peter-
letom, predsednikom krajevne
komisije za socialno skrbstvo in
zdravstveno varstvo, hitro ste-
kel. In kaj je novega v Tomače-
vem? Trenutno je najbolj aktual-
no napeljevanje primarnega vo-
da kanalizacije. Hkati pa bodo v
rove položili tudi cevi za bodočo
napeijavo telefonskega omrežja,
urejena bo razsvetljava in kraj v
celoti, vse to v naslednjih dveh
letih. Sprenevedali pa bi se, če
ne bi omenili, da so še vedno
zlovešča rakasta rana Tomače-
vaga barake.

Socialna komisija se zato ote-
pa s svojevrstnimi težavami prav
pri navezovanju pnslnejših sti-
kov s prebivalci barak. Marsika-
teri družini so že priskrbeli soci-
alno pomoč, seveda pa takšna
oblika pomoči ni in ne more biti
končana reSitev zanje. Barake,
predvsem pa Ijudje v njih, osta-
jajo jedro problemov, pa naj gre
za nečisto okolje ali za številne
neplačane račune. »Čeprav smo
del Ljubljane, torej mesta - ima-
cno namreč le še okoli deset »fii-
stih» kmetov - v ureditev Toma-
čevega v zadnjih dveh desetlet-
jih ni bilo vloženega veliko na-
pora,- je med drugim dejal Ja-
nez Mostek

Izpadla je tudi gradnja vrtca
za 120 otrok iz sredstev tretjega
Ijubljanskega samopnspevka,
čeprav bi ga, po rezultatih anke-
te med prebivalci, potrebovali.
Krajani morajo kar 240 svojih
Otrok voziti v varstvo v oddalje-
ne vrtce. 2e več kot pol leta je
zaradi bolezni odsoten tudi taj-
nik krajevne skupnosti, kar je
močno oviralo samoupravno,
delegatsko ter družbenopolitič-

no delo v krajevni skupnosti.
Breme številnih opravil, predv-
sem pa priprav na delegatske
volitve, je ostalo na plečih pešči-
ce zagnanih prostovoljcev, ki so
po odcepitvi jarškega stanovanj-
skega naselja v moščansko ob-
čino sploh še ostali v krajevni
skupnosti. Kljub temu so v kra-
jevni skupnosti Tomačevo opra-
vili priprave na letošnje delegat-
ske volitve in evidentirali zadost-
no število bodočih nosilcev de-
legatskih dolžnosti. Nov polet
pri delu pa jim nudi predvsem
misel na komunalno urejen kraj
in na nove telefone, ki bodo
menda zazvonili v naslednjih
dveh letih.

Podrobnejše podatke o nape-
Ijavi in izgradnji kanalizacijske-
ga omrežja na Tomačevem, ki se
je pričela lansko jesen, pa smo
poiskali pri Borisu Andreeju,
pomočniku predsednika občin-
skega komiteja za ubranizem, za
področje komunalnih in stano-
vanjskih zadev. Novelizacija od-
loka o varovanju okolja zahteva
tudi zavarovanje podtalnice. Za-
to bo do leta 1988 napeljana ka-
nalizacija v Tomačevo. Primarni
vod Sneberje-Tomačevo bo
predvidoma zgrajen v letošnjem
letu, zatem pa bodo speljani se-
kundarni vodi po cestah in prik-
Ijučki k približno petdesetim hi-
šam. Sredstva za izgradnjo ka-
nalizacije so že zagotovljena v
planu Komunalne skupnosti
Ijubljanskih občin za naslednje
srednjeročno obdobje. Kljub te-
mu pa spremlja to zidavo, kot
nam je povedal Boris Andree,
kopica težav. Gre namreC za ra-
zlične tipe lastnikov hiS. Nekate-
ri so staroselci, ki bodo oproš-
čeni plačila kanalizacijske nape-
Ijave, drugi so črnograditelji,
tretji so postavili hiše na neza-
zidljivi zemlji, nekateri pa celo
na občinski. Po črki zakona bi
morali seveda veliko hiš poruši-
ti. Po številnih usklajevanjih

tned pristojnimi na mestni ravni
pa je prevladalo mnenje, da ru-
šenja ne bo, (gre le za zidane
hiše in ne za barake), objekte pa
bo treba usposobiti tako, da bo-
do čimmanj nevarni za okolje in
za Ijubljansko pitno vodo.

Tu pa se veriga šele začne za-
pletati. Na kanalizacijsko omrež-
je je namreč moč pnključiti le
legalno postavljeno hišo, zato
bo treba vse črne gradnje legali-
zirati. V krajevni skupnosti: so
zato poleg gradbenega odbora
za izgradnjo kanalizacijskega
omrežja ustanovili tudi odbor za
legalizacijo objektov. Črnogradi-
telji bodo morali najprej pridobi-
ti zemljišče. Vse to pa ne pome-
ni. kot je posebej poudaril Boris
Andree, da se bo na nezazidljivi
zemlji v prihodnje lahko zidalo
Legalizacija obstoječih objektov
ne bo dovoljevala nove zidave!
Poleg tega lastniki hiš, ki ležijo
na zemlji II. kategorije - na ka-
kovostni zemlji - zaradi tega ne
bodo plačali niti dinarja več kot
ostali Ljubljančani, ki živijo na
»slabših« zemljiščih.

Stekla je tudi akcija pri stano-
vanjsko komunalni banki Go-
spodarske banke Ljubljana, da
bi lahko posamezniki tudi za iz-
gradnjo komunalne infrastruktu-
re najemali posojila. Občane bo
treba, kot je dejal Boris Andree,
finančno usposobiti - tudi črno-
graditelje, ki posojil sicer ne mo-
rejo najemati. Zato so v Tomače-
vem ustanovili zadrugo za iz-
gradnjo komunalne infrastruktu-
re, preko zadruge pa bo lažje
steklo tudi kreditiranje.

Vse, kar smo napisali do zdaj,
pa velja zgolj za zidane hiše, ba-
rake bodo na občini, kot nam je
zagotovil Boris Andree, še na-
prej vztrajno podirali. Prvi korak
v tej smeri je tudi novost, da mo-
rajo prebivalci barak, ki jim nji-
hove deiovne organizacije pri-
skrbijo stanovanje, po ključe pri-
ti na občino.
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